
نقش موثر نیروگاه های خورشیدی در 
کاهش فشار بر نیروگاه های حرارتی

یک مقام مســئول گفت:بنظرمیرســدظرفیت تولید نیروگاه های خورشــیدی درمقایسه با سایر 
نیروگاه ها به ویژه نیروگاه های حرارتی قابل توجه نباشــد درحالیکه نقش مؤثری در کاهش فشــار 
بر نیروگاه های حرارتی دارند.رضا کفیلی، مدیرکل مهندســی و راهبری شبکه برق شرکت توانیر، 
در گفت وگــو با خبرنگار مهر با اشــاره به اهمیــت ورود نیروگاه های خورشــیدی به مدار تولید، 
گفت: نیروگاه های خورشــیدی می توانند بخشی از بار شبکه برق کشور را کاهش دهند. بر اساس 
برنامه ریزی های انجام شــده توسط شرکت های توانیر و ساتبا، تعدادی نیروگاه خورشیدی در سال 
جاری به بهره برداری رسیده اند و تعدادی دیگر نیز در حال ساخت هستند که تا پایان سال جاری و 
نیز تا پیک مصرف سال آینده به تدریج وارد مدار خواهند شد.وی افزود: ممکن است به نظر برسد که 
ظرفیت تولید نیروگاه های خورشیدی در مقایسه با نیروگاه های دیگر، به ویژه نیروگاه های حرارتی، 
قابل توجه نیســت، اما همیــن ظرفیت محدود نیز نقش مؤثری در کاهش فشــار بر نیروگاه های 
حرارتی ایفا کرده است.کفیلی با اشــاره بر لزوم توسعه انرژی های تجدیدپذیر گفت: نه تنها ایران، 
بلکه تمامی کشــورهای دنیا برای حفظ منابع طبیعی و صیانت از محیط زیست ناگزیر به حرکت 
به سوی انرژی های پاک هستند. در کشور ما نیز با توجه به فاصله بین تولید و مصرف برق، توسعه 
این منابع ضرورتی اجتناب ناپذیر است.وی اضافه کرد: در سطح جهانی، توسعه نیروگاه های حرارتی 
به عنوان تنها گزینه تولید برق دیگر راه حلی کارآمد محسوب نمی شود؛ چراکه ساخت این نیروگاه ها 
هم هزینه بر است و هم نگهداری آن ها نیازمند صرف منابع مالی قابل توجهی است. همچنین باید 
در نظر داشت هزینه انتقال برق از این نیروگاه ها نیز بالاست.کفیلی ادامه داد: در حال حاضر تلاش 
می شــود تولید برق در نزدیکی محل مصرف انجام شــود و در این میــان، انرژی های تجدیدپذیر 
بهترین گزینه به شــمار می آینــد. وزارت نیرو نیز در این زمینــه هدف گذاری هایی انجام داده که 
هرچند در ســال های نخست ممکن است نمود چندانی نداشته باشد، اما در بلندمدت آثار مثبتی 
از خود بر جای خواهد گذاشت.وی در خاتمه با اشاره به حمایت های وزارت نیرو از سرمایه گذاران 
بخش خصوصی خاطرنشــان کرد: با توجه به تســهیلاتی که وزارت نیرو برای ســرمایه گذاری در 
حوزه انرژی های پاک در نظر گرفته، پیش بینی می شود وابستگی فعلی به نیروگاه های حرارتی در 

سال های آینده به تدریج کاهش یابد.

مجری طرح کلان تغییر اقلیم، با انتقاد از اجرای ناقص طرح الگوی کشــت در کشور 
گفت: این طرح از نظر مفهومی بسیار منطقی و علمی است، اما بدون ارائه مشوق های 
اقتصادی و ایجاد زیرساخت های لازم، صرفاً در حد یک توصیه باقی می ماند.به گزارش 
ایسنا، طرح ملی الگوی کشت نخستین بار در سال ۱۳۸۸ با هدف اصلاح ساختار تولید 
محصولات کشــاورزی و تطبیق آن با شرایط اقلیمی، منابع آب و نیاز بازار در کشور 
تدوین شد.با این حال، طی ســال های بعد به دلیل فقدان زیرساخت های اطلاعاتی، 
ضعــف نظارت، نبــود ابزارهای کنترلی و همچنین عدم همراهی عملی اســتان ها و 
بهره برداران، این طرح به صورت کامل اجرایی نشــد.بحران خشکسالی و فشار فزاینده 
بر منابع آبی کشــور، ضرورت اجرای الگوی کشــت را بار دیگــر به صدر اولویت های 
سیاست گذاری بخش کشاورزی بازگرداند.بر همین اساس، از ابتدای دولت سیزدهم، 
تدوین نهایی الگوی کشــت برای استان های مختلف و ابلاغ رسمی آن در دستور کار 
قرار گرفت و در آبان ماه ۱۴۰۱، وزارت جهاد کشاورزی از نهایی شدن این الگو برای ۲۸ 
استان کشور خبر داد.بر اساس اعلام رسمی این وزارتخانه، الگوی کشت ملی با در نظر 
گرفتن اقلیم، منابع آب، خاک، عملکرد محصولات، نیاز بازار داخلی و ظرفیت صادراتی 
طراحی شده و در هر استان نوع محصولات قابل کشت، سطح مجاز زیرکشت و میزان 
تولید هدف گذاری شده است. این طرح در مرحله نخست به کشت های بهاره و پاییزه 
محدود شــد اما برنامه هایی برای توسعه آن به باغی و گلخانه ای نیز مطرح است.برای 
اجرای مؤثر این برنامه، وزارت جهاد کشاورزی شرط بهره مندی از یارانه های دولتی را 
رعایت الگوی کشت تعیین کرده است. به این معنا که تنها کشاورزانی که مطابق این 
الگو اقدام به کشت کنند، می توانند از یارانه بذر، کود، سوخت، نهاده های کشاورزی و 
تسهیلات بانکی بهره مند شوند. همچنین مقرر شده است اطلاعات زراعی بهره برداران 
در ســامانه های اطلاعاتی ثبت و پایش شده و عملکرد آن ها به صورت فصلی بررسی 
شود.با این حال، چالش هایی همچنان بر سر راه اجرای این برنامه باقی مانده است. نبود 
بازار تضمینی برای برخی محصولات جایگزین، ضعف در زیرساخت های آبیاری نوین، 
مشکلات در نظام توزیع نهاده، کمبود آموزش های میدانی برای کشاورزان و ناهماهنگی 
بین دستگاه های اجرایی از جمله موانعی هستند که روند اجرای الگو را کند کرده اند.  با 
توجه به اینکه بیش از ۹۰ درصد منابع آب کشور در بخش کشاورزی مصرف می شود و 
سهم بالایی از آن صرف کشت محصولات آب بر در مناطق کم آب می شود، تغییر الگوی 
کشت نه یک انتخاب، بلکه ضرورتی انکارناپذیر برای آینده کشاورزی و امنیت غذایی 
کشور اســت. به باور کارشناسان، استمرار این مسیر و رفع موانع اجرایی آن، تنها راه 
حفظ پایداری تولید و سازگاری کشاورزی ایران با شرایط اقلیمی پیش رو خواهد بود. 
مسعود گودرزی - دانشیار پژوهشکده حفاظت خاک و آبخیزداری کشور و مجری طرح 

کلان تغییر اقلیم - در گفت وگو با ایسنا، با انتقاد از کندی روند تدوین الگوی کشت در 
کشور تصریح کرد: اگرچه اخیراً برای چند محصول اساسی مانند گندم و برنج الگوی 
کشت تعریف شده، اما همچنان برای بخش بزرگی از محصولات، از جمله صیفی جات 
و ســبزیجات، الگوی مشــخصی وجود ندارد.وی تاکید کرد: طرح الگوی کشت باید 
مبتنی بر پیش بینی های دقیق اقلیمی باشد، در پژوهشکده حفاظت خاک و آبخیزداری 
برآوردهایی از میزان آب قابل دسترس برای دهه های آینده وجود دارد، اما این داده ها 
در طراحی الگوی کشــت فعلی لحاظ نشده اند. هماهنگی میان برنامه ریزان اقلیمی و 
سیاست گذاران کشاورزی ضروری است.کشاورز را نمی توان مجبور کرد؛ باید متقاعدش 
کرد دانشــیار پژوهشکده حفاظت خاک تأکید کرد: الگوی کشت زمانی موفق خواهد 
بود که برای کشــاورز توجیه اقتصادی داشته باشد. نمی توان بدون تضمین معیشت، 
از کشــاورز خواست محصولی را رها کرده و محصول جدیدی کشت کند.وی توضیح 
داد: فرآیند معرفی یک محصول جدید نیازمند طی مراحل متعدد پژوهشــی است؛ از 
بررســی سلامت، عدم دستکاری ژنتیکی، آزمون های میدانی در اقلیم های مختلف تا 
تحلیل های آماری. مهم تر از همه، ما باید بتوانیم برای کشاورز روشن کنیم که محصول 
جدید چه میزان درآمد دارد، چقدر هزینه دارد، بازار فروشش چیست و چه مخاطراتی 
دارد؟الگوی استرالیا و برزیل؛ مشارکت کشاورزان در فرآیند پژوهش گودرزی در ادامه 
گفت: در کشورهای پیشرو مانند استرالیا یا برزیل، دولت کشاورز را به چیزی مجبور 
نمی کند. بلکه شرایط اقتصادی را طوری طراحی می کنند که کشاورز خودش دنبال 
پژوهشــگر می آید و حتی بخشی از هزینه تحقیقات را تأمین می کند.وی خاطرنشان 
کرد: در ایران هم اگر تشکل ها و سندیکاهای کشاورزی فعال شوند، می توانند بخشی 
از بار هزینه پژوهش را به دوش بکشــند و نقش پررنگ تری در تعیین مســیر کشت 
داشته باشند. ما باید تاب آوری اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطی را همزمان در نظر 
بگیریم.تغییر اقلیم و کشــاورزی؛ راه حل های چندبعدی، نه نسخه های ساده گودرزی 
در پایان گفت: اصلاح الگوی کشــت و عبور از بحران آب، نیازمند رویکردی تلفیقی 
است. از آموزش و مشارکت کشاورزان گرفته تا به روزرسانی داده های اقلیمی و توسعه 
پژوهش های کاربردی. این مسیر، راه حلی یک شبه ندارد؛ اما با برنامه ریزی منسجم و 
همکاری نهادهای اجرایی، پژوهشی و مردمی، می توان به آینده ای پایدار امیدوار بود.با 
وجود گفت و گوهای فراوان، برنامه ریزی های انجام شده بسیار و پررنگ بودن اهمیت 
طرح الگوی کشت، بحرانی بودن وضعیت آب در کشور و با وجود شناسایی نقاط قوت 
و ضعف مسیر اجرایی این طرح اما هنوز جای سوال باقیست که پس از گذشت سالیان 
بسیار چرا این طرح تنها به عنوان گزینه ای بر روی میز باقی مانده و به مرحله اجرایی 

در سطح گسترده نرسیده است؟!

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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ایسنا/آذربایجان غربی معاون آب و خاک وزارت جهادکشاورزی گفت: برای احیای نهر دولنگان خوی مبلغ ۲۰۰ میلیاردتومان اعتبار در نظر گرفته شده است.
صفدر نیازی، جمعه ۳ مرداد در بازدید از نهر ســنتی دولنگان خوی اظهار کرد: با توجه به ادامه خشکســالی در کشور احیای نهر دولنگان در اولویت اول پروژه 
های وزارت کشاورزی قرار گرفت.عادل نجف زاده، نماینده مردم خوی وچایپاره در مجلس شورای اسلامی نیز اظهار کرد: با احیای نهر دولنگان ،۹ روستا با ۱۸ 
هزار هکتار اراضی کشاورزی از نعمت آب برخوردار می شوند.وی تصریح کرد: با توجه به اینکه خشکسالی در سطح کشور ادامه دارد احیای این نهر سنتی جزو 

ضرویات است.

www.sobh-eqtesad.ir

معاون آب و خاک وزارت جهادکشاورزی:

نهر سنتی دولنگان خوی احیا می شود
info@sobh-eqtesad.ir

رژیم صهیونی بعد ازجنگ 
۱۲ روزه با جمهوری اسلامی 

ایران۲۳خردادتا ۴تیر 
ماه۱۴۰۴ 

تحلیــل وضعیت اقتصادی 
رژیم  صهیونیستی پس از 
جنگ ۱۲ روزه با ایران  )با 
مستقیم  تأثیرات  بر  تأکید 
و غیرمستقیم(: با توجه به 
سانسور خبری بسیار شدید 
از طرف رژیم صهیونیستی 
، برآوردها نشــان می دهد 
که هــر روز جنــگ برای 

رژیم صهیونیســتی  بین )۴۰۰ تا ۵۰۰ میلیون دلار( هزینه داشــته است با 
یک برآورد ســاده این هزینه ها را میتوان  شــامل اســتفاده از موشک های 
دفاعی مانند  گنبد آهنین Iron Dome، ســوخت و تجهیزات این یعنی 
حدود ۴.۸ تا ۶ میلیارد دلار پرداختنی یا هزینه مستقیم.دانست جدای از آن 
حملات ایران به تأسیسات نظامی و اقتصادی )مانند پایگاه هوایی "رامون"( 
ممکن است » صدها میلیون دلار« خسارت وارد کرده باشدکه طبعا بخشی 
از اطلاعات سانسور شده تا کنون تلقی میشود.ضمنا ایران از طریق دیپلماسی 
خود تلاش کرده تا رژیم صهیونیســتی را در سازمان های بین المللی تحت 
فشــار قرار دهد. هرچند تأثیر این تحریم ها زمان بر ، طولانی و کند اســت، 
اما می تواند در بلندمدت دسترســی این رژیم  بــه بازارهای مالی جهانی را 
محــدود کند. تاثیر گذار تر از دو موضوع مذکور افزایش انتقادات از جنایات 
جنگی رژیم  ممکن است منجر به کاهش سرمایه گذاری خارجی و حتی فرار 
سرمایه از کل سرزمینهای اشغالی شود. از منظر دیگر اگرچه صنایع نظامی 
اســرائیل )مانند Rafael و IAI( سودآور هســتند، اما هزینه های جنگ 
می تواند بودجه تحقیق و توســعه را آن ها را برای تولید رشــد کاهش دهد.   
در حوزه گردشــگری خسارت ها غیر قابل احصاست این بخش که بر اساس 
اطلاعات بانک جهانی حدود ) ۳٪ از GDP ( اســرائیل را تشکیل می دهد، 
بدون شک  با کاهش شــدید درامد  و طبعا با زیان دهی مواجه شده است. 
بسیار طبیعی به نظر میرسد که هتلها و خطوط هوایی در زمان جنگ با لغو 
رزروها مواجه می شوند.  در حوزه ای دیگر مناطق مرزی )مثل مناطق نزدیک 
به غزه یا شــمال اسرائیل( ممکن اســت با اختلال در تولید ات کشاورزی و 
مواد غذایی مواجه شــده باشند. واکنش بازارهای مالی نشان دهنده شاخص 
بورس تل آویو )TA-۳۵(: اســت معمولاً در زمان جنگ با کاهش محسوس 
مواجه می شــود. برای مثال، در جنگ ۲۰۲۱ با حماس، این شاخص حدود 
۵٪ سقوط غیر قابل جبران داشته است.    اگرچه )شیکل پول رایج اسرائیل 
( یک ارز پایدار بوده است، اما درگیری های طولانی مدت می تواند به کاهش 
ارزش آن منجر شــود. پر واضح است که اسرائیل مجبور به تخصیص بودجه  
برای بازســازی پایگاه های آسیب دیده خواهد شــد. در حوزه امنیت پس از 
 Iron هر جنگ، اســرائیل معمولاً بودجه سیســتم های دفاعی خود )مانند
Dome( را افزایش می دهد که این امر فشــار مالی بیشتری به اقتصاد بعد 
از جنگ تحمیل می کند. در مقایســه با جنگ های قبل مثلا جنگ ۲۰۲۱ با 
حماس، اســرائیل  حدود ۱.۵ میلیارد دلار خســارت مستقیم دید. جنگ با 
ایران احتمالاً هزینه های بسیار بیشتری داشته است، زیرا جمهوری اسلامی  
ایران با توان موشکی بالاتر خسارات گسترده تری را به ساختار اقتصادی رژیم 
تحمیل کرده اســت .  وفق اطلاعات منتشــره از صندوق بین الملی پول در 
جنگ ۲۰۰۶ با حزب الله، رشــد اقتصادی اسرائیل از )۵.۱٪ به ۱.۳٪(کاهش 
یافت. اگر جنگ با ایران طولانی تر شود، ممکن است تأثیر مشابهی نیز داشته 
باشد. اگرچه اقتصاد اسرائیل نســبتا مقاوم بوده است، اما جنگ ۱۲ روزه با 
ایران می تواند: الف - رشــد اقتصادی را کاهــش دهد ب- احتمالاً تا ٪۲-۱ 
کاهش GDP تحمیل کند ج- کســری بودجه را افزایش دهد.   )به دلیل 
هزینه های نظامی و بازسازی(. د - اعتماد سرمایه گذاران خارجی را تضعیف 
کنــد )به ویژه در بخش های غیرنظامــی(. و مهمتر از همه  افزون بر آن چه 
گفته شد این تأثیرات در صورت تداوم تنش ها و حتی اتفاقات افشا نشده و در 
سانسورخبری می توانند تشدید شوند.من باب مثال هواپیماهای آسیب دیده 

در فرودگاه ها در جمع خسارت ها دیده دیده نشده اند. والسلام

ضربه تعرفه های آمریکا 
به هیوندای هم رسید

هیوندای موتور، تحت تاثیر تشــدید تعرفه های واشــنگتن، از کاهش سود 
عملیاتی ســه ماهه دوم ســال میلادی جاری، خبر داد که نسبت به مدت 
مشابه سال میلادی گذشته، ۱۶ درصد کاهش داشته است.به گزارش ایسنا، 
هیوندای که به همراه شــرکت تابعه اش »کیا«، سومین گروه خودروسازی 
بزرگ جهان از نظر فروش اســت، ســود عملیاتی ۳.۶ تریلیون وون )۲.۶۴ 
میلیارد دلار( را برای آوریل تا ژوئن در مقایسه با  ۴.۲۸ تریلیون وون در مدت 
مشابه سال میلادی گذشته، ثبت کرد.این خودروساز کره جنوبی، اعلام کرد 
که در حال حاضر، حتی پس از آنکه تعرفه های آمریکا در سه ماهه دوم سال 
میلادی جاری، ۸۲۸ میلیارد وون برای این شــرکت، هزینه داشته، به هدف 
سود سالانه اش پایبند است.شرکت هیوندای، افزود در شرایطی که تعرفه های 
آمریکا، خطراتی را برای فعالیت هایش ایجاد می کند، تضعیف ارز کره جنوبی، 
بخشی از ضربه ناشی از تعرفه ها را کاهش داده است.این شرکت در بیانیه ای 
اعلام کرد هیوندای موتور به نظارت بر پیش بینی سودآوری سالانه اش ادامه 
خواهد داد و اهدافش را با انعطاف پذیری مطابق با شرایط بازار جهانی تنظیم 
خواهد کرد. شرکت های کره جنوبی پس از توافق واشنگتن با ژاپن در هفته 
جاری کــه تعرفه های واردات خودرو را کاهش می دهــد و ژاپن را از اعمال 
تعرفه های جدید بر سایر کالاها معاف می کند، در وضعیت نگران کننده ای قرار 
گرفته انــد.وزارت دارایی کره جنوبی، روز جاری، اعلام کرد مذاکراتی که قرار 
بود، جمعه، در مورد تعرفه ها، میان مقامات ارشــد سئول و واشنگتن برگزار 
شود، به دلیل تداخل برنامه های »اسکات بسنت«، وزیر خزانه داری آمریکا، به 
زمان دیگری، موکول شده است.طبق گزارش رویترز، هیوندای موتور، اعلام 
کرد درآمدش نســبت به سال میلادی گذشته، هفت درصد، افزایش یافته و 
به ۴۸.۳ تریلیون وون رسیده است، در حالی که تحلیلگران، رقم ۴۷ تریلیون 
وون را پیش بینی کرده بودند. سهام این خودروساز پس از اعلام درآمد، ۳.۲ 

درصد کاهش یافت.

گزیده خبر
حمیدرضا نقاشیان 

حضور در جمع مدیران ارشد وزارت امور خارجه

پزشکیان: در مقابل جامعه مسئول هستیم
نرخ بهره بین بانکی رشد 

کرد

مصرف انرژی در فولادسازی ایران چهار 
برابر میانگین جهانی

نرخ بهره بین بانکی در هفته پایانی تیرماه و اول مرداد ماه با افزایش ۰.۲۵ درصدی نســبت به هفته قبل 
خود به ۲۳.۸۹ درصد رســید.به گزارش ایسنا، نرخ بهره بین بانکی در  هفته پایانی تیرماه )چهارشنبه اول 
مردادماه(، با افزایش ۰.۲۵ درصدی نســبت به هفته قبل خود به ۲۳.۸۹ درصد رسید. این در حالی است 
که در پایان هفته گذشته نرخ بهره بین بانکی با کاهش قابل توجه نسبت به هفته های قبل خود به ۲۳.۶۴ 

درصد رسیده بود که کمترین میزان نرخ بهره بین بانکی از ابتدای سال جاری تا امروز است. باز

سهم شبه پول از نقدینگی ۷۴ درصد شد

توافق اتحادیه اروپا و چین در صادرات عناصر 
خاکی کمیاب

بازار مسکن به کدام سو می رود؟، 
سناریوهای محتمل پیش رو
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خشکسالی ادامه دار، ضرورت اجرای الگوی کشت را دوچندان می کند
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حضور در جمع مدیران ارشد وزارت امور خارجهگزیده خبر

پزشکیان: در مقابل جامعه مسئول هستیم پیام حضرت آیت الله خامنه ای 
به مناسبت اربعین شهدای تجاوز 

رژیم صهیونیستی :
هر دو حرکت نظامی و علمی شــتابنده تر از گذشــته به سمت افقهای بلند پیش 
خواهد رفت هر دو حرکت نظامی و علمی شــتابنده تر از گذشته به سمت افقهای 

بلند پیش خواهد رفت پیام رهبر معظم انقلاب به مناسبت اربعین شهادت جمعی 
از هم میهنان، سرداران با کفایت نظامی و دانشمندان برجسته ی هسته ای به شرح 
زیر منتشر شد.به گزارش ایسنا متن این پیام به شرح ذیل است: بسم الله الرّحمن 
الرّحیمملت سرافراز ایران! چهلمین روز شهادت جمعی از هم میهنان عزیزمان، که 
در میان آنان سرداران با کفایت نظامی و دانشمندان برجسته ی هسته ای بودند، فرا 
رسید. این ضربه را گروه حاکم خبیث و جنایتکار صهیونی که دشمن رذل و عنود 
ملت ایران است وارد آورد. بیشک فقدان فرماندهانی چون شهیدان باقری و سلامی 
و رشــید و حاجی زاده و شــادمانی و دیگر نظامیان، و دانشمندانی چون شهیدان 
طهرانچی و عباسی و دیگر دانشمندان، برای هر ملتی سنگین است. اما دشمن ابله 
و کوته بین به هدف خود نرسید. آینده نشان خواهد داد که هر دو حرکت نظامی و 
علمی شتابنده تر از گذشته به سمت افقهای بلند پیش خواهد رفت انشاءالله.شهیدان 
ما خود راهی را برگزیده بودند که گمان دستیابی به مرتبه ی والای شهادت در آن 
کم نبود و سرانجام به آنچه آرزوی همه ی فداکاران است رسیدند؛ بر آنان گوارا باد؛ 
امّا ناگواری آن برای ملت ایران بویژه خانواده های شهیدان و بویژه کسانی که آنان را 
از نزدیک می شناختند سخت و تلخ و سنگین است.در این حادثه نقاط درخشانی را 
نیز بروشــنی میتوان دید. اولاً تحمل و صبوری و استحکام روحیه ی بازماندگان که 
در نوع خود جز در تحولات جمهوری اسلامی ایران دیده نشده است. ثانیاً استقامت 
و ثبات دستگاههای زیر امر شهیدان، که نگذاشتند این ضربه ی سنگین، فرصت ها 
را سلب و در حرکت آنان وقفه ایجاد کند. و ثالثاً شکوهِ پایداریِ معجزه آسای ملت 
ایران که در اتحاد و اســتحکام روحی و عزم راســخ آنان بر ایستادگیِ یکپارچه در 
میدان به ظهور رسید. ایران اسلامی در این حادثه یک بار دیگر استواریِ بنیان خود 
را نشــان داد. دشمنان ایران آهن سرد میکوبند.ایران اسلامی به توفیق الهی روز به 
روز قویتر خواهد شــد باذن الله.مهم آن است که ما از این حقیقت، و از تکلیفی که 
از سوی آن بر دوش ماست غفلت نکنیم.حفظ اتحاد ملی وظیفه ی یکایک ما است.

شتاب لازم در پیشرفت دانش و فناوری در همه ی بخش ها وظیفه ی نخبگان علمی 
اســت.حفظ عزت و آبروی کشــور و ملت، تکلیف بی اغماض گویندگان و قلم زنان 
است.مجهز کردن روزافزون کشــور با ابزارهای حراست از امنیت و استقلال ملی، 
وظیفه ی فرماندهان نظامی اســت.جدیت و پیگیری و به نتیجه رســاندن کارهای 
کشــور وظیفه ی همه ی دستگاههای مسئول اجرائی است.هدایت معنوی و نورانی  
کردن دلها و توصیه به صبر و ســکینه و ثبــات مردمی وظیفه ی حضرات روحانی 
است.و حفظ شور و شوق و شعور انقلابی وظیفه ی یکایک ما و بویژه جوانان است. 
خدای عزیز رحیم همگان را موفق بدارد.درود بر ملت ایران و سلام بر جوانان شهید، 
بر بانوان و کودکان شــهید، و بر همه ی شــهیدان و داغداران آنوالســلام علیکم و 

رحمةالله  سیّدعلی خامنه ای      ۳ مرداد

برگزاری مراسم چهلمین روز 
شهادت سپهبد سلامی

مراسم چهلم شهادت سردار حسین ســلامی برگزار شد.به گزارش ایسنا،  مراسم 
چهلمین روز شهادت سپهبد سلامی  فرمانده سابق سپاه پاسداران در مسجد پیامبر 
اعظم شهرک شــهید محلاتی با حضور مقامات کشوری، لشکری و اقشار مختلف 
مردم برگزار شــد.در این مراســم علاوه محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 
اسلامی، سردار پاکپور فرمانده سپاه پاسداران جمعی از مقامات لشکری و کشوری 
و نماینــدگان  مجلس از جمله ســردار قاآنی فرمانده نیروی قدس ســپاه، حجت 
الســلام حسین طائب ، سردار نقدی، سردار  اشــتری ، معتمدیان استاندار تهران، 
پورجمشیدیان معاون امنیتی وزیر کشور، تاج رئیس فدراسیون فوتبال، قشقاوی و 
مالک شریعتی از نمایندگان مجلس، نوری قزلجه وزیر کشاورزی ، زاکانی  شهردار 

تهران و احمدیان دبیر شورای عالی امنیت ملی و محمد مخبر حضور داشتند.

تماس تلفنی وزیر خارجه ایران با 
همتای تونسی در خصوص وضعیت 

بحرانی غزه

ســید عباس عراقچی طی تماس تلفنــی با وزیر امور خارجه تونس، در مــورد ضرورت اقدام 
فوری برای کمک به مردم غزه، توقف جنایات رژیم صهیونیســتی و پایان دادن به بی کیفرمانی 
جنایتکاران صهیونیست، گفتگو کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، در ادامه تماس های تلفنی وزیر 
امور خارجه جمهوری اســلامی ایران با وزرای خارجه کشورهای اسلامی در خصوص وضعیت 
بحرانی غزه، سید عباس عراقچی شامگاه جمعه طی تماس تلفنی با »محمد علی النفطی« وزیر 
امور خارجه تونس، در مورد ضرورت اقدام فوری برای کمک به مردم غزه، توقف جنایات رژیم 
صهیونیســتی و پایان دادن به بی کیفرمانی جنایتکاران صهیونیست، گفتگو و تبادل نظر کرد.

وزرای امــور خارجه ایران و تونس در این گفتگــوی تلفنی ضمن محکوم کردن جنایات رژیم 
صهیونیســتی در غزه و کرانه باختری، بر ضرورت همفکری و همکاری نزدیک بین کشورهای 
اســلامی و عربی برای کمک رســانی فوری به مردم مظلوم غزه و جلوگیری از کشــتار بیشتر 
فلسطینیان بی گناه به دلیل گرسنگی تاکید کردند.در این خصوص بر اهمیت استفاده از ظرفیت 

سازمان همکاری اسلامی و سایر ساز و کارهای منطقه ای و جهانی تاکید شد.

رئیس جمهور تاکید کرد: واقعیت این است که من فرد خاصی نیستم که رئیس جمهور 
شده ام؛ هر کدام از استانداران و مدیران و وزرا می توانند با احساس مسئولیت در حوزه 
خود کاری انجام دهند که کارستان باشد.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان صبح امروز 
)شــنبه چهارم مــرداد(، با حضور در جمع معاونان و مدیــران وزارت امورخارجه، بیان 
کرد: من اعتقادم بر این اســت که هر کدام از ما و شما، می توانیم رُلی را بازی کرده و  
مســئولیت را پذیرفته که فرد دیگری دارد. حدودا یکسال پیش من نماینده بودم. بارها 
گفتــم که تازه خیلی هم بنده را در دوران نمایندگی تحویل نمی گرفتند، امروز رئیس 
جمهور شــده ام. من هنوز همان آدم هستم. بار مســئولیت من خیلی سنگین تر شد. 
دینی که آدم نســبت به این مردم در خود  احســاس می کنم، اگر خداوند کمک نکند 
ناتوان می مانم.وی در ادامه اظهار کرد: ما در مقابل جامعه مســئول هستیم. در نتیجه 
هر کدام از شما ها نیز می توانید این مسیر را طی کنید. به عبارت دیگر من فرد خاصی 
نیســتم که رئیس جمهور شده ام. هر کدام از استانداران و مدیران و وزرا می توانند با 
احساس مسئولیت در حوزه خود، کاری انجام دهند که کارستان باشد. ما اختیارات  را 
به اســتانداری  و وزرا دادیم. حالا در بعضی از جاها یکســری اتفاقات در حال رخ دادن 
اســت که باید اصلاح شود. باهم می نشینیم و جاهایی را که اشتباه کردیم اصلاح کرده 
و به جلو می رویم.رئیس جمهور در ادامه تصریح کرد: چه کسی گفته  استانداران نمی 
توانند کاری که من انجام می دهم را انجام دهند؟ چرا؟ تازه آن ها در جایی هســتند 

که مســائل را می بینند و ما از بالا نشســته و تصمیم گیــری می کنیم. اگر چارچوب 
سیاســت که سیاســت های ابلاغی از ســوی مقام معظم رهبری و برنامه هفتم است، 
را رعایــت کنیم، فردی که در میدان اســت در این چارچوب گام بردارد مســائل حل 
خواهد شــد. حالا جایی هم اشــتباه کرد با نظارت و کمک ما اصلاح خواهد شد.بدون 
واگذاری اختیار نمی توان انتظار پاســخگویی از مسئولان داشتوی در ادامه تاکید کرد: 
مملکت اینگونه درست می شود که استانداران به فرمانداران اختیارات دهند، در حدی 
که مســئولیت دادند، اختیار نیز بدهند. ما مســئولیت می دهیم اما اختیار نمی دهیم. 
بعد انتظار پاســخگویی هم داریم. طبیعتا اینگونه نمی شود. در حال تمرین این موارد 
هســتیم و تلاش می کنیم تا اصلاح شود. روایت سازی هم ان شاءالله شما شروع کنید. 
هر کاری هم از دســت سایر ســازمان ها و واحد ارتباطی ما بربیاید، انجام خواهیم داد. 
اگر پیشنهاداتی نیز دارید، ارائه کنید. هم دانشگاه ها و هم رسانه ها و هم وزارتخانه ها 
در این مسیر گام هایی برداشــته اند، اما اگر به صورت سیستماتیک باشد، خیلی بهتر 
اســت.باید نگاه ما تغییر کند وی افزود: به حول و قوه الهی دست به دست هم خواهیم 
داد. فقط نگاه خود را باید عوض کنیم. اگر قرار باشــد با نگاه گذشته تغییر ایجاد شود، 
تا به حال شــده بود. اینگونه نمی شــود و باید نگاه ها تغییر کند. برای این تغییر نگاه 
نیز باید به خودمان  برگردیم. این نیز به شــما  باز می گردد. ما با کمک شــما و مردم 
عزیز و تغییر نگاه در اولویت اول روابط کشــور را با همســایگان ارتقاء خواهیم داد. در 

داخل ما در تلاش هســتیم که ارتباط را با مــردم صمیمی تر کنیم. گلایه هایی هم که 
وجود داشــته تا جای ممکن اصلاح کنیم.باید روابط کشور را با همسایگان تقویت کنیم 
وی در ادامه خاطر نشــان کرد: اما ارتقای روابط در خــارج تلاش مضاعفی می طلبد. 
ارتقای روابط با ترکیه، آذربایجان، ترکمنســتان، افغانســتان و پاکستان و عراق و همه 
کشــورهای حاشیه خلیج فارس خیلی بیش از این می توانیم روابط خود را بهتر کنیم. 
اصلا لزومی ندارد خیلی نگاه ما به آن طرف تر ها باشد. اگر ارتباط خود را با کشورهای 
همســایه بهتــر کنیم، خیلی کارها می توانیم انجام دهیم.  باید بیشــتر فعال شــویم. 
دانشــگاهیان، تجار ، اهالی هنر، فرهنگیان و گردشــگران همه می توانند نقش آفرین 
باشــند. باید بســتر برای رفت و آمد ایرانیان خارج از کشور فراهم شود رئیس جمهور 
تصریح کرد: باید چارچوبی ترســیم کنیم که ایرانیان خارج از کشــور بتوانند راحت به 
کشــور بیایند. چارچوب هایی درســت کردیم و آنان می ترسند به کشور بازگردند باید 
با قوه قضاییه و وزارت اطلاعات صحبت کنیم تا آنهایی که دلشــان برای ایران و کشور 
ایران لک می زند، بازگردند. واقعا خیلی ها در بیرون هســتند که دلشان می خواهد به 
ایران بازگردند، باید بســتر را آماده کنیم تا این عزیزان بیایند. راحت رفت و آمد کنند. 
آقــای دکتر )عراقچی ( پیگیری کنند تا این عزیزان راحت بتوانند به کشــور بیایند. از 
وجود این عزیزان نیز بتوانیم اســتفاده کنیم. آنها سرمایه های ایران هستند. می شود 
از این عزیزان اســتفاده کرد. زندگــی در آرامش بهتر از زندگی در جنگ و خون ریزی 
اســت وی در ادامه با اشــاره به فرمایشــات مقام معظم رهبری در عرصه دیپلماسی، 
تصریح کرد: از یک طرف باید خود را آماده کرده تا باقدرت بتوانیم از آب و خاک خود 
دفاع کنیم. از طرف دیگر دیپلماســی مهم تر از بقیه مسائل است. اگر با آرامش بتوانیم 
زندگــی کنیم خیلی بهتر از جنگ و خون ریزی اســت. آدم هایــی که امروز ادعا می 
کنند طرفدار حقوق بشر هســتند، دروغگو هستند. بنده تحمل دیدن صحنه هایی که 
در غــزه ایجاد کردند را ندارم. نمی توانــم ببینم. وقتی این تصاویر را باز می کنم دیگر 
نمی دانم چگونه با خودم کنار بیایم. این کشــورهای اروپایی و این سازمان های حقوق 
بشری کجا هستند. آنهایی که از انسانیت دم می زنند چگونه می خواهند این  عملیات 
وحشــیانه ای که بر ســر مردم غزه پیاده کردند را توجیه کنند.تحلیل های رسانه های 
خارج نشــین از تجاوز به خاک ایران شرم آور استوی در ادامه خاطر نشان کرد: چگونه 
رســانه هایی که آن طرف  مرز نشسته و ایرانی هستند اینگونه تحلیل انجام می دهند. 
تحلیل های آنان شرم آور است. آیا اتفاقی که در غزه رخ می دهد را نمی بینند؟ آمدند 
زنــدان ما را هــدف قرار داده و مردم را بی گناه در آن کشــتند بعد می گویند  معلوم 
نیســت زندانی های سیاســی را چه کار کردند. جمهوری اسلامی حقوق بشر را نادیده 
گرفته اســت یا شــما که از حقوق بشر حرف زده و از حمله اسرائیل دفاع می کنید؟ 
شرم آور اســت. یک عده هم گوش می دهند. خداوند همه انسان ها را هدایت کند. 
ما هم با وحدت و انســجام و توکل به خدا این مســیر را با قدرت طی خواهیم کرد. 
پزشــکیان تصریح کرد: من بارها گفته ام و الان هم می گویم. ما خداوند را داریم و 
اگر به خدادلبســته و با باور به خداوند خدمت گزار مردم باشــیم، نه تنها در شعار، 
مردم خواهند توانســت در برابر همه مشــکلات با قدرت بایستند. هیچ قدرتی نمی 
توانــد ملت متحد و همراه را زمین گیر کند. اگر این اتحاد شــکل نگرفت مقصر ما 
هســتیم. باید خدمت گزار مردم باشــیم. ان شاءالله موانع را برداشته و خدمت گزار 
مردم باشــیم. به اینجا آمدیم تا از شما تشکر کرده و قدردانی کنم. شما هم ارتباط 
خود را تقویت کرده و ســعی کنید فضای داخلی را به خارج وصل کنید. بستر رفت 
و آمدهــا را باز کنید تا بتوانیم در مقابــل این تجاوز ها، صدای بلند خود را به همه 

برسانیم. در کره خاکی  ها  انسان 

وزیر امــور خارجه گفت: جنگ ۱۲ روزه یکی از نمونه هــای هماهنگی بین میدان و 
دیپلماســی بود، نیروهای مسلح ما قهرمانانه از کشور در مقابل دشمنان دفاع کردند.

به گزارش خبرنگار مهر، سیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه صبح امروز در نشستی 
با حضور »مســعود پزشــکیان« رئیس جمهور و معاونان و مدیران وزارت امور خارجه 
به تشــریح اقدامات دســتگاه دیپلماســی در طی جنگ ۱۲ روزه و همچنین پس از 
آن و همراهی دیپلماســی و میدان پرداخت.وی در ابتدای این نشســت با اشــاره به 
اینکــه همگی در وزارت امور خارجه در کنار نیروهای نظامی بودند و جنگ ۱۲ روزه 
یکی از نمونه های هماهنگی بین میدان و دیپلماســی بود، گفت: نیروهای مســلح ما 
قهرمانانه از کشور در مقابل دشمنان از کشور دفاع کردند. در کنار آن سربازان میدان 
دیپلماســی نیز شــبانه روز در صحنه بودند.عراقچی در ایــن خصوص گفت: مدیران 
وزارت خارجه شــش صبح روز حمله در ۲۳ خردادماه در وزارت خارجه حاضر شدند 
و در این مدت نیز در وزارت امور خارجه حضور داشــتند و برخی شب ها نیز به منزل 
مراجعت نکردند و در محل کار باقی ماندند. البته وزارت امور خارجه بخشی از دولت 
اســت. دولت در مجموع، عملکرد درخشانی داشت.جنگ ۱۲ روزه یکی از نمونه های 
هماهنگی بین میدان و دیپلماســی بود، نیروهای مســلح ما قهرمانانه از کشــور در 
مقابل دشمنان از کشور دفاع کردند. در کنار آن سربازان میدان دیپلماسی نیز شبانه 
روز در صحنه بودند. وزیر خارجه خاطرنشــان کرد: آنچه دشمن را به عقب نشینی و 
درخواســت بدون پیش شــرط آتش بس وادار کرد هم مقاومت نیروهای مسلح و هم 
مدیریت فوق العاده دولت در اداره و تمشــیت امور کشــور بود که هیچ خلل ضعف و 
کوتاهی پیش نیاید.رئیس دســتگاه دیپلماسی با تاکید بر اینکه دولت عملکرد بسیار 
درخشــانی داشت، ادامه داد: در ۱۲ روز مجموعه وزارت خارجه، اقدامات دیپلماتیک 
قابل توجهــی انجام داد. در نتیجه تماس های تلفنی، اقدامات ســفارتخانه های ایران 
در خارج از کشــور بیش از ۱۲۰ کشــور در دنیا این حملات را علیه ایران محکوم و 

با ایران ابراز حمایت و همبســتگی کردند.عراقچی ادامه داد: غیر از شــورای امنیت 
سازمان ملل و شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی که تکلیفشان روشن است 
هیچ ســازمان و نهاد بین المللی نبود که از ایران حمایت نکند. شــانگهای، مجموعه 
عدم تعهد، شــورای همکاری خلیج فارس، اتحادیه عرب و اتحادیه آفریقا و بســیاری 
از مقامــات دنیا بــه حقانیت مردم ایران اذعان کردند.وزیر خارجه با اشــاره به اینکه 
ایران در زمانی مورد حمله قرار گرفت که در حال اجرای دیپلماســی و درگیر اجرای 
مذاکرات دیپلماتیک بود، گفت: همین مســاله نشان داد چه کسی اهل دیپلماسی و 
اســتفاده از راه های دیپلماتیک برای حل مسائل بین المللی است و چه کسانی دنبال 
زور و قلدری و ســلطه طلبی. این حقانیت مردم ایران را در این مســیر در این ۱۲ 
روز نشــان داد.عراقچی با اشاره به پروســه های متفاوت سیاسی و حقوقی در جریان 
در وزارت خارجه در خصوص پرونده تجاوز رژیم صهیونیســتی به ایران گفت: همراه 
با معاونت حقوقی ریاســت جمهوری مشــغول مستندســازی جنایات صورت گرفته 
هستیم.وزیر خارجه با اشاره به اینکه این وزارتخانه در چند روز گذشته درگیر مسائل 
غزه اســت، گفت: دیروز چندین تماس تلفنی صورت گرفت که اقدامات هماهنگ را 
صــورت دهیم بــرای جلوگیری و توقف جنایات در غزه. رژیم صهیونیســتی در حال 
اســتفاده از گرســنگی به عنوان سلاح و نگهداشــتن مردم غزه در محاصره غذایی و 
دارویی اســت تا به خیال خود از این طریق امتیازات سیاسی در مذاکرات مربوط به 
آتش بــس بگیرد که با مقاومت مردم غزه در این موضوع هــم ناکام ماندند.عراقچی 
در بخش دیگری از ســخنان خــود درباره هماهنگی دولــت در روزهای تجاوز رژیم 
صهیونیستی به ایران و پس از آن در دوره توقف این تجاوز گفت: آنچه به من روحیه 
می داد روحیه آقای پزشــکیان بود که هم دستورالعمل های لازم را صادر می کردند و 
هم هماهنگی ها را پیش بردیم. روحیه قوی و شــاداب ایشــان در این بحبوحه کمک 

بسیاری به ما کرد.

فرمانده نیروی هوایی ارتش گفت: پیام شهیدان عزیز ایران اسلامی، ایستادگی تا پای جان مقابل نظام سلطه است.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر 
سرتیپ خلبان حمید واحدی، فرمانده نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران با حضور در منزل شهیدان ابوالقاسم و مجتبی آقابابایی و علی 
حقی نیکچه با خانواده معظم این شهیدان والامقام دیدار و گفتگو کرد.وی در این دیدار، ضمن قدردانی از استقامت و فداکاری خانواده های شهدا، 
از مقام شامخ شهدای گرانقدر و خانواده های معزز آنان تجلیل به عمل آورد.فرمانده نیروی هوایی ارتش در این دیدار با اشاره به جایگاه والای شهدا 
و لزوم زنده نگه داشتن یاد و خاطره آنان، اظهار کرد: شهدا با گذشت از ارزشمندترین و مهم ترین دارایی دنیوی خود، یعنی جانشان، مسیر آینده 
ایران اسلامی را بیمه کردند. اتحاد و همبستگی امروز ما و نیز ایستادگی امروز ما در مقابل نظام سلطه، نتیجه جانفشانی ها و از خود گذشتگی ها 
شهداست و ما همواره مدیون شهیدان و خانواده معظم آنها هستیم.او به اهمیت دیدار با خانواده شهدا اشاره و تصریح کرد: خانواده های معظم شهدا، گنجینه های بی پایان از صبر و استقامت 
هستند که با تقدیم فرزندان خود در راه نظام مقدس جمهوری اسلامی، به ما آموختند که شهادت افتخاری برای نظام اسلامی است.شهید ابوالقاسم آقابابایی، متولد سال ۱۳۳۸ در شهرستان 
دماوند، پس از پایان دوران راهنمایی در سال ۱۳۵۵ در رسته آماد به استخدام نیروی هوایی ارتش درآمد و پس از طی دوره های آموزشی، در فرماندهی آماد نهاجا، مشغول به خدمت 
شد. او به صورت داوطلبانه به منطقه غرب کشور اعزام شد و سرانجام در تاریخ ۱۵ شهریور ۱۳۵۸ در منطقه سردشت، در حین مقابله با عناصر ضدانقلاب، به فیض عظیم شهادت نائل آمد.

مجتبی آقابابایی، برادر بزرگوار و نیز که از کارکنان پشتیبانی زندان اوین بود، در خردادماه سال جاری بر اثر حملات هوایی رژیم صهیونیستی به شهادت رسید.شهید علی حقی نیکچه نیز در 
رسته مکانیک پرواز، به استخدام نیروی هوایی ارتش درآمد و پس از گذراندن آموزش های تخصصی، در پایگاه هوایی شهید دوران مشغول خدمت شد. 

عبدالرضا رحمانی فضلی سفیر جمهوری اسلامی ایران در چین استوارنامه خود را تقدیم رئیس جمهور این کشور کرد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، عبدالرضا رحمانی فضلی سفیر جدید ایران در چین، روز جمعه ۳ مرداد سال جاری با حضور در آئین دریافت استوارنامه سفرا در سالن 
بزرگ خلق در پکن، استوارنامه خود را تسلیم شیء جین پینگ رئیس جمهور چین کرد.رئیس جمهور چین پس از مراسم دریافت استوار 
نامه سفرا، در سخنانی ضمن استقبال از حضور نمایندگان جدید کشورها در چین، از آنها خواست تا بهترین آرزوهای خود را به رهبران و 
مردم کشورهای خود منتقل کنند.شیء جین پینگ همچنین ابراز امیدواری کرد سفرای جدید با درک جامع و عمیق از چین در تعمیق 
دوستی بین چین و سایر کشورها و تقویت مبادلات چین با جهان مشارکت مثبتی داشته باشند.رئیس جمهور چین با اشاره به اینکه چین 
همیشه دوستی خود را با مردم همه کشورها گرامی می دارد، گفت: چین آماده اجرای همه جانبه همکاری با همه کشورها بر اساس احترام 

متقابل، برابری و منافع متقابل و تقویت مبادلات در زمینه های مختلف است.شیء گفت: چین به دنبال گسترش همکاری در بالاترین سطح با دیگر کشورها، سهیم کردن کشورها در 
بازار بزرگ خود، ایجاد فرصت های جدید برای توسعه و کمک به رشد اقتصاد جهان است.رئیس جمهور چین با اشاره به اینکه امسال هشتادمین سالگرد تأسیس سازمان ملل متحد 
اســت، گفت: چین مایل اســت با کشورهای دیگر همکاری کند تا نظام بین المللی را با محوریت سازمان ملل متحد و نظم جهانی را بر اساس قوانین بین المللی حفظ کند، دوستی و 

همکاری را ترویج دهد، گفتگوی بین تمدن ها را افزایش دهد و جامعه ای با آینده مشترک برای بشریت بسازد.

سفیر جدید ایران در چین استوارنامه خود را تقدیم رئیس جمهور این کشور کردامیر واحدی: پیام شهدا، ایستادگی مقابل نظام سلطه است

عراقچی: جنگ ۱۲ روزه یکی از نمونه های هماهنگی بین میدان و دیپلماســی بود
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گزیده خبرگزیده خبر
بازارمسکنبهکدامسومیرود؟،سناریوهایمحتملپیشرو

یک کارشــناس بازار مســکن پیش بینی کرد در صورت تداوم آتش بس و بهبود روابط 
بین المللی، اقتصاد و بازار مســکن رونق گرفته و ساخت وســاز افزایش می یابد، اما ادامه 
شــرایط کنونی می تواند منجر به رکود و افت معاملات و قیمت ها شود.حســن محتشم 
در گفت وگــو با ایســنا، اظهار کرد: بازار مســکن در حال حاضر و پــس از جنگ ۱۲ 
روزه در رکود به ســر می برد اما پیش از جنگ نیز در رکود قرار داشــت. تقاضای موثر 
وجود داشــت، اما توان خرید برای مصرف کنندگان واقعــی همواره محدود بود. به این 
ترتیب، ســرمایه گذاران هم با احتیاط وارد بازار می شــدند.وی افزود: جنگ باعث ایجاد 
محدودیت هایی در بازار مســکن و برخی دیگر از مشاغل از جمله مشاغل اینترنتی شد. 
در شــرایط ناامنی، سرمایه معمولاً با احتیاط عمل می کند و در نتیجه در طول ۱۲ روز 
جنگ معاملات در بازار مسکن به شدت کاهش یافت.این کارشناس بازار مسکن با بیان 
اینکه چالش های سیاسی و بین المللی کشور پابرجاست، تصریح کرد: وضعیت مذاکرات 
بین المللی در ابهام قرار دارد، بنابراین ســرمایه گذاری در حوزه مسکن نیز کاهش یافته 
اســت. پروژه هایی که قبلًا در حال ســرمایه گذاری بودند باید ادامه یابند، اما مشکلات 
نقدینگی و بلاتکلیفی وجود دارد. به همین دلیل، شرایط بازار مسکن در این مدت بسیار 
پیچیده است. محتشم ادامه داد: تا زمانی که وضعیت تعامل کشور با دنیا مشخص نشود، 

بلاتکلیفی در بازارها ادامه خواهد داشــت. امیدوارم با توجه به این وضعیت، برای آینده 
بهتر تصمیم گیری کنیم. وی با اشــاره به رکود بازار مســکن در دو سال گذشته افزود: 
کاهش شدید خرید و فروش در بازار ملک به عدم تقاضای موثر مربوط می شود. قبل از 
جنگ نیز ســرمایه گذاران محتاطانه وارد این عرصه می شدند. معاملات چندانی صورت 
نمی گرفت اما فروشــندگان نیز تمایلی به کاهش قیمت نداشتند. با پایان جنگ و اعلام 
آتش بــس، هنوز هم نگرانی ها وجود دارد؛ زیرا هیچ تضمینی برای پایدار بودن آتش بس 
وجود ندارد. بازار مســکن به کدام سو می رود؟/ سناریوهای محتمل پیش رو عضو هیات 
مدیره انجمن انبوه ســازان اســتان تهران تاکید کرد: تا زمانی که وضعیت تعامل ایران 
با ســایر کشورها مشخص نشــود، بلاتکلیفی در بازار مسکن ادامه خواهد داشت. وی به 
تأثیرات جنگ بر احســاس ناامنی در جامعه اشــاره کرد و گفت: اخیراً فضایی در سطح 
جامعه ایجاد شده که مردم نسبت به خرید در برخی مناطق کشور از جمله شمال تهران 
تردید دارند. البته این را در نظر بگیریم که مسکن در شمال پایتخت بسیار گران است 
و همین مساله در پایین بودن تعداد معاملات اثر دارد. اما معتقد نیستم که نگرانی ها در 
کل جامعه فقط منحصر به شــمال تهران باشد.عتقدم آثار مثبت خروج کارگران افغان 
بیشــتر از تبعات منفی آن اســت. به دلیل وجود اتباع، بخشــی از نیروی کار ایرانی به 

مشاغل کاذب رو آورده بود و با خروج اتباع این نیروها به کارهای اصلی خود باز خواهند 
گشت.محتشــم بیان کرد: در شمال تهران، تقاضای ســرمایه گذاری برای مسکن وجود 
دارد و آن هــا به دلیل عدم تمایل به خطر انداختن دارایی های خود ترجیح می دهند که 
سرمایه شــان را از این بخش خارج کنند. در چنین شرایطی اگر کسی بخواهد خریدی 
انجام دهد، برخی فروشندگان حاضرند تخفیف بدهند، اما متقاضیان بسیار کم هستند.

این کارشــناس بازار مسکن در پاســخ به این ســوال که آیا فکر می کنید قیمت ها در 
شــمال تهران بعد از جنگ تغییر خواهد کرد؟ گفت: وضعیت سیاسی و اقتصادی ما به 
تعامل با دنیا بســتگی دارد. اگر آتش بس پایدار باشد و روابط ما با دنیا بهتر شود، قطعاً 
رفتــار جهانیان با ما تغییر خواهد کرد. در چنین شــرایطی، اگر تحریم ها کاهش یابد و 
تحریم های جدیدی وضع نشــود، می تواند به اقتصاد ما کمــک کند و به رونق تولید و 
عرضه مســکن منجر شــود. اما اگر بخواهیم به روال قبل ادامه دهیم، طبیعی است که 
تحریم ها ادامه پیدا خواهد کرد و این مساله در تولید، سرمایه گذاری و به تبع آن بازار 
مسکن اثر منفی دارد و می تواند به کاهش معاملات و کاهش قیمت مسکن بینجامدوی 
تصریح کرد: بزرگ ترین بخش های اقتصادی ما به مســکن وابســته اند و تحت تاثیر این 
تنش ها قرار خواهند گرفت. در حال حاضر، شرایط اقتصاد کلان تحت تأثیر وقایع اخیر 
قرار گرفته است. بازار مسکن به کدام سو می رود؟/ سناریوهای محتمل پیش رو محتشم 
درباره اثر خروج اتباع بر بازار مسکن گفت: با توجه به اینکه کارگران افغان نقش بسزایی 
در ساخت و ساز داشــتند، خروج آن ها تأثیرات زیادی بر این بازار خواهد گذاشت. این 
نیازی به تأمین نیروی کار جایگزین دارد و به طور قطع، این امر با افزایش قیمت ساخت 
همراه خواهد بود. دســتمزد کارگران افغان روزانه ۸۰۰ تا ۹۰۰ هزار تومان و دســتمزد 
کارگران ایرانی حدود دو میلیون تومان است. البته این تنها مولفه افزایش قیمت مسکن 
نیســت اما به نظرم می تواند حدود ۱۵ درصد قیمت تمام شــده ساخت را بالا ببرد.این 
کارشناس بازار مســکن بیان کرد: با این حال معتقدم آثار مثبت خروج کارگران افغان 
بیشتر از تبعات منفی آن است. ما یک کشور ۹۰ میلیونی هستیم با امکانات و نیروهای 
کار در تمام زمینه ها که به دلیل وجود اتباع، بخشــی از نیروی کار ایرانی به مشــاغل 
کاذب رو آورده و با خروج اتباع این نیروها به کارهای اصلی خود باز خواهند گشــت. ما 
دارای صنعت و صادرات زیادی نیستیم و نیازمند نیروی کار مؤثر در جامعه هستیم. اگر 
مــا نیروی کار ارزان قیمت را حذف کنیم و به جای آن نیروی کار مؤثر ایرانی با حقوق 
متعارفی را اســتخدام کنیم، این موضوع نیز بر قیمت ساختمان تأثیر می گذارد. وی در 
بخش دیگری از صحبت های خود با انتقاد از رویکرد تراکم فروشــی توســط شهرداری 
تهران گفت: سوال این است که چرا شورای شهر برنامه ریزی دقیقی برای ساخت و ساز 
انجام نمی دهد و مجوزها را در مکان هایی صادر نمی کند که نیاز واقعی به مسکن وجود 
دارد؟ این در حالی اســت که تهران و کلان شهرهای ما با جمعیت زیاد، مشکل استفاده 
از خودرو، کارخانه و تأسیســات را دارند که به آلودگی محیط زیســتی منجر می شود. 
جمعیت زیاد باید با زیرساخت های مناسب پشتیبانی شود. برای مثال، هم اکنون تهران 
با کمبود آب مواجه است و این که شهرداری دوباره فروش مجوزهای بلندمرتبه را انجام 

دهد، متأسفانه کار نادرستی است و به ضرر کشور تمام می شود.

مصرف انرژی در فولادسازی ایران 
چهار برابر میانگین جهانی

در حالیکه بخــش عمده ای از فولاد جهان با روش های 
کم مصرف تری مانند کوره بلند تولید می شــود، صنعت 
فولاد ایران به دلیل تکیه بر روش احیای مستقیم، بیش 
از چهار برابر میانگین جهانــی انرژی مصرف می کند.

بــه گزارش خبرنگار مهر، صنعت فــولاد یکی از ارکان 
اصلی صنایع زیرساختی کشور به شمار می رود و نقشی 
کلیدی در توسعه اقتصادی و تأمین ارز ایفا می کند. این 

صنعت به دلیل گستره کاربردهای آن در حوزه هایی نظیر ساختمان سازی، صنایع خودروسازی، 
زیرســاخت های حمل ونقل، تجهیزات صنعتی و صادرات، جایگاه ویــژه ای در اقتصاد ایران دارد.

براســاس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، حدود ۹۰ درصد تولید فولاد در کشــور از طریق 
روش احیای مســتقیم صورت می گیرد؛ روشی که وابسته به مصرف گاز طبیعی است. انتخاب و 
گسترش این فناوری در ایران، بیش از هر چیز متأثر از وجود منابع عظیم گاز طبیعی در کشور 
بوده که باعث شــده ســهم هزینه انرژی در فرآیند تولید فولاد کاهش یابد و این روش از منظر 
اقتصادی مقرون به صرفه جلوه کند.همین مزیت نســبی، در دهه های گذشــته زمینه ساز توسعه 
گســترده واحدهای فولادسازی مبتنی بر احیای مستقیم در کشور شده و الگوی تولید فولاد در 
ایران را به گونه ای شــکل داده اســت که با الگوهای جهانی تفاوت اساسی دارد.در مقابل، امروزه 
حدود ۷۱.۵ درصد فولاد خام جهان از طریق روش کوره بلند تولید می شــود. مطالعات نشــان 
می دهند که مصرف انرژی در فرآیند احیای مســتقیم بیش از چهار برابر روش کوره بلند است. 
طی سال های اخیر، صنعت فولاد کشور با بروز ناترازی میان مصرف و تولید گاز طبیعی، به ویژه 
در فصول ســرد، با چالش های متعددی مواجه شــده است.بر این اساس، برای کاهش مشکلات 
مرتبط با تأمین ســوخت مورد نیاز واحدهای فولادی با روش احیای مستقیم، پیشنهاد می شود 
اقداماتی مانند مشارکت در بازار بهینه سازی مصرف انرژی، ذخیره سازی گاز طبیعی، واردات گاز 
با نرخ وارداتی، سرمایه گذاری در بازیابی گاز مشعل و بهره برداری از میدان های گازی کوچک، و 
همچنین استفاده از زغال سنگ برای تولید گازهای احیاکننده، در دستور کار قرار گیرد.همچنین، 
با توجه به پیش بینی تشــدید ناترازی گاز در ســال های آتی، ضرورت بازنگری جدی در برنامه 
توسعه صنعت فولاد از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح شده است.در بخش یافته های 
کلیدی گزارش آمده است که در سطح جهانی، تولید فولاد عمدتاً به دو روش اصلی انجام می شود: 
کوره بلند )مبتنی بر زغال سنگ( و احیای مستقیم.در حال حاضر، حدود ۷۱.۵ درصد فولاد خام 
جهان از طریق کوره بلند و ۲۸.۴ درصد با استفاده از احیای مستقیم و کوره های الکتریکی تولید 
می شــود. تنها ۰.۴ درصد تولید نیز با سایر روش ها صورت می گیرد.در ایران، مطابق با آمار سال 
۱۴۰۲، تنها ۹.۸۶ درصد فولاد از طریق کوره بلند و ۹۰.۱۴ درصد آن از طریق احیای مســتقیم 
با بهره گیری از گاز طبیعی تولید شده است. از این مقدار، ۷۶.۷۸ درصد فولاد با استفاده از کوره 
قوس الکتریکی و ۱۳.۳۶ درصد از طریق کوره های القایی به محصولات میانی تبدیل شــده اند. 
دلیل اصلی این الگوی تولید، وجود منابع غنی گازی در کشــور عنوان شــده است.طبق گزارش 
مرکــز پژوهش های مجلس، در حال حاضر تنها شــرکت های ذوب آهن اصفهان و مجتمع فولاد 
زرند ایرانیان از کوره بلند استفاده می کنند. از مهم ترین مزایای کوره قوس می توان به تولید فولاد 
باکیفیت بالا و ایجاد آلایندگی کمتر اشاره کرد. با این حال، مصرف انرژی و سرمایه گذاری مورد 
نیاز برای تأمین ماده اولیه )آهن اســفنجی( در این روش، نسبت به کوره بلند بسیار بالاتر است. 
در مجمــوع، مصرف انرژی در روش رایج کوره قوس الکتریکی در ایران، بیش از چهار برابر روش 
متداول جهانی است.از آنجا که بخش عمده مصرف گاز در زنجیره تولید فولاد مربوط به مرحله 
تولید آهن اسفنجی است، بررسی مجوزهای صادرشده برای این حوزه، به منظور پیش بینی مصرف 
آتی گاز، ضروری به نظر می رسد. طبق برآوردها، تا سال ۱۴۱۰ حدود ۴۰ میلیون تن از ظرفیت 
مجوزهای احداث واحدهای تولید آهن اســفنجی قابل تحقق خواهد بود.بر این اساس، ظرفیت 
تولید آهن اســفنجی در پایان ســال ۱۴۰۴ به بیش از ۵۳ میلیون تن و تا پایان سال ۱۴۱۰ به 
بیش از ۸۰ میلیون تن خواهد رســید.در صورت حذف مجوزهای مربوط به روش های مبتنی بر 
زغال سنگ، مصرف گاز مورد نیاز در این واحدها تا پایان ۱۴۰۴ به حدود ۱۵.۶ میلیارد مترمکعب 
و تا پایان ۱۴۱۰ به بیش از ۲۳.۴ میلیارد مترمکعب خواهد رسید. این در حالی است که میزان 
مصرف گاز طبیعی واحدهای فولادی در سال ۱۴۰۲ حدود ۱۰ میلیارد مترمکعب بوده و کشور 
در ســال ۱۴۰۱ با ناترازی حدود ۴۵ میلیارد مترمکعب در تولید و مصرف گاز مواجه بوده است.

در بخش پیشنهادهای این گزارش تأکید شده است که برای کاهش چالش های مرتبط با تأمین 
گاز، می توان از راهکارهایی نظیر استفاده از زغال سنگ برای تولید گاز احیاکننده، حضور در بازار 
بهینه سازی انرژی، ذخیره سازی گاز به صورت مایع یا در مخازن زیرزمینی، واردات گاز طبیعی و 

سرمایه گذاری در پروژه های جمع آوری گاز مشعل یا میدان های گازی کوچک بهره برد.

سهم شبه پول از نقدینگی ۷۴ درصد 
شد

پایــان ســال ۱۴۰۳ حجــم  در 
نقدینگی کشــور به رقم ۱۰ هزار 
و ۱۶۵ هزار میلیارد تومان رسید 
که ســهم شــبه پول با ۷۵۳۴.۲ 
همــت بــه ۷۴.۱ درصــد از کل 
نقدینگــی می رســد.به گــزارش 
ایســنا، اخیــرا بانــک مرکــزی 
گزارشــی از آمــار نهایی کل های 
پولــی در ۱۴۰۳ را منتشــر کرد 
که بر اســاس آن، حجم نقدینگی 
کشــور در پایان اســفندماه سال 
گذشــته به رقم ۱۰ هزار و ۱۶۵ هزار میلیارد تومان رسید که نسبت به پایان سال ۱۴۰۲ 
معادل ۲۹.۱ درصد رشد داشته اســت.همچنین نرخ رشد دوازده ماهه نقدینگی در پایان 
ســال گذشــته معادل ۴.۸ درصد افزایش داشته اســت. به عبارتی نرخ رشد دوازده ماهه 
نقدینگی در پایان ســال ۱۴۰۲ معادل ۲۴.۳ درصد بود که در پایان سال ۱۴۰۳ به ۲۹.۱ 
درصد رســیده است.  همانطور گه گفته شــد، براساس این آمارها، در پایان سال ۱۴۰۳،   
نقدینگی که شــامل پول و شــبه پول اســت ۱۰ هزار و ۱۶۵ هزار میلیارد تومان بود که 
۲۶۳۱ همت آن را بخش پول و ۷۵۳۴.۲ همت آن را شبه پول تشکیل داده است.  حجم 
شــبه پول چقدر است؟ شبه پول شامل دارایی هایی است که پول نقد نیستند اما با توجه 
به نقدشــوندگی بالا می توانند به راحتی و بدون هیچ مانعی به پول نقد تبدیل شــوند. در 
پایان ســال ۱۴۰۳ ســهم شــبه پول با ۷۵۳۴.۲ همت به ۷۴.۱ درصد می رسد که نسبت 
به مدت مشــابه در ســال قبل این گزارش )اســفند ماه ۱۴۰۲( معادل ۲۶ درصد رشــد 
نشــان می دهد.این شبه پول شامل، صندوق سرمایه گذاری بازار پول، اوراق قرضه دولتی، 
حســاب های قرض الحســنه پس انداز، حساب های کوتاه مدت، یک ســاله تا پنج ساله و 
حســاب های متفرقه اســت که بیش ترین میزان آن مربوط به سپرده های سرمایه گذاری 
کوتاه مدت با ۲۰.۸ درصد از کل نقدینگی اســت.  ســهم شبه پول از نقدینگی ۷۴ درصد 
شد براین اساس سهم حساب های قرض الحسنه پس انداز از نقدینگی سال گذشته ۱۱.۳ 
درصد، ســهم حساب سپرده های کوتاه مدت ۲۰.۸ درصد، سهم سپرده های یکساله ۱۵.۶ 
درصد، سهم ســپرده های دوساله ۲.۸ درصد، سهم سپرده ســه ساله ۲۰.۴ درصد، سهم 
سپرده چهارســاله ۰.۳ درصد، سهم سپرده پنج ساله ۰.۱ درصد و سهم شبه پول متفرقه 

۲.۸ درصد بوده است.

فرجام هفتگی طلای جهانی نزولی 
شد

قیمــت طلا در معامــلات روز جمعه بازار جهانی، تحت تاثیــر تقویت ارزش دلار و 
نشــانه های پیشــرفت در مذاکرات تجــاری آمریکا و اتحادیه اروپا کــه تقاضا برای 
این فلز ارزشــمند را کمتر کرد، کاهش یافت.به گزارش ایســنا، بهای هر اونس طلا 
برای تحویل فوری، با ۰.۹ درصد کاهش، به ۳۳۳۶ دلار و یک ســنت رســید. بهای 
هــر اونس طلا در بــازار معاملات آتی آمریکا نیز بــا ۱.۱ درصد کاهش، در ۳۳۳۵ 
دلار و ۶۰ ســنت بسته شد.شــاخص دلار آمریکا از پایین ترین سطحش در بیش از 
دو هفته گذشــته، رشــد کرد و طلا که به ارز آمریکا قیمت گذاری می شــود، برای 
خریداران خارجی، گران تر کرد.»پیتر گرانت«، معاون و استراتژیســت ارشــد فلزات 
در شــرکت »زانر متالــز«، گفت: توافق ژاپــن، قابل توجه بود و قبــل از مهلت اول 
اوت، امیــدی برای توافق آمریــکا و اتحادیه اروپا وجود دارد. ایــن امر تقاضا برای 
دارایی های امن را تحت تاثیر افزایش تمایل به ریســک و ســوق دادن ســرمایه به 
ســمت دارایی های ریسک پذیر، کاهش داد.پس از توافق تجاری هفته گذشته آمریکا 
و ژاپن، کمیســیون اروپا اعلام کرد با وجود اینکه اعضــای اتحادیه اروپا در صورت 
شکســت مذاکرات، تعرفه های متقابلی را برای کالاهــای آمریکایی تصویب کرده اند 
دســتیابی به توافق تجاری بــا آمریکا نزدیک اســت.طبق جدیدترین داده ها، تعداد 
متقاضیان بیمه بیکاری در آمریکا، به پایین ترین حدش در ســه ماه میلادی گذشته 
رســید.انتظار می رود داده های پایدار بازار کار، با وجود نشــانه هایی از افزایش تورم 
به دلیل تعرفه های واردات دولت ترامپ، فدرال رزرو را در جلســه سیاستگذاری آتی 
خــود، برای ثابت نگه داشــتن نرخ بهره در محدوده ۴.۲۵ تــا ۴.۵۰ درصد، متقاعد 
کند.طبق گزارش رویترز، »پیتر گرانت«، گفت: طلا ممکن اســت احتمالا در سطح 
۳۳۰۰ دلار، علاقه به خرید را به خود جلب کند اما شــاید تا پس از تصمیم فدرال 
رزرو به بالاترین رکورد تاریخی خود نرســد. وی افزود که این نشست سیاسی فدرال 
رزرو، می تواند نشــان دهنده کاهش نرخ بهره در اواخر ســال میلادی جاری باشــد.

طــلا معمولا در دوره های عدم قطعیت و در محیط های با نــرخ بهره پایین عملکرد 
خوبی دارد.در بازار ســایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۲.۳ درصد کاهش، 
به ۳۸ دلار و ۲۰ ســنت رســید اما افزایش هفتگی داشت. بهای هر اونس پلاتین با 
۰.۹ درصد کاهش، به ۱۳۹۵ دلار و ۳۱ ســنت رســید و هر اونس پالادیوم با ۰.۷ 
درصد کاهش، ۱۲۱۹ دلار و هفت ســنت بسته شد. هر دو فلز گرانبها کاهش قیمت 

داشتند. هفتگی 

نرخ بهره بین بانکی رشد کرد

نرخ بهره بین بانکی در هفته پایانی تیرماه و اول مرداد ماه با افزایش ۰.۲۵ درصدی نسبت به 
هفته قبل خود به ۲۳.۸۹ درصد رسید.به گزارش ایسنا، نرخ بهره بین بانکی در  هفته پایانی 
تیرماه )چهارشنبه اول مردادماه(، با افزایش ۰.۲۵ درصدی نسبت به هفته قبل خود به ۲۳.۸۹ 
درصد رسید. این در حالی است که در پایان هفته گذشته نرخ بهره بین بانکی با کاهش قابل 
توجه نسبت به هفته های قبل خود به ۲۳.۶۴ درصد رسیده بود که کمترین میزان نرخ بهره 
بین بانکی از ابتدای سال جاری تا امروز است. بازار بین بانکی چیست؟بازار بین بانکی، بازاری 
اســت که برای مبادلات مالی میان بانک ها و سایر مؤسسات اعتباری با یکدیگر و برای اعمال 
سیاســت های پولی از سوی بانک مرکزی ایجاد شــده است. این بازار عمق بسیار و معاملات 
پرحجمی دارد و برای کاهش اضافه برداشت بانک ها، کاهش استقراض بانک ها از بانک مرکزی، 
مدیریت صحیح نقدینگی از سوی بانک ها، کاهش یا افزایش نقدینگی کشور و کنترل تورم و 
ایجاد رشد اقتصادی ایجاد می شود. کابرد بازار بین بانکی بازار بین بانکی دو کاربرد مهم دارد؛ 
اولین کاربرد آن کمک به بانک مرکزی برای اعمال سیاســت های پولی و دومین کاربرد آن، 
تامین مالی بانک ها و مؤسسات اعتباری و مالی از طریق یکدیگر است و بانک مرکزی از طریق 
تغییر در نرخ سود در این بازار نظارت و اهداف خود را مرتفع می کند. حجم معاملات در این 
بازار بســیار بالاست و اثر بســیاری بر نرخ سود دارد و نرخ سودی که بانک مرکزی به صورت 
هفتگی اعلام می کند، بر اســاس میانگین موزون معاملات بین بانکی روزانه به دست می آید. 
بازار بین بانکی در ایران از تیرماه ۱۳۸۷ رســما شروع به کار کرد. نظارت کامل و تعیین نرخ 
ســود بر این بازار به عهده بانک مرکزی است و بانک مرکزی در پایان هر هفته نرخ بهره بین 
بانکی را در روز پنج شنبه )هر هفته( به صورت رسمی اعلام می کند. نگاهی به بازار بین بانکی 
در ســال جاری نرخ بهره بین بانکی در ابتدای سال جاری و اولین هفته فروردین ماه ۲۳.۹۶ 
درصد بود و در پایان هفته دوم )فروردین( با کاهش ۰.۰۱ درصدی به ۳۲.۹۵ درصد رسید و 
در پایان هفته ســوم نیز در همان دامنه  )۲۳.۹۵ درصد( بدون تغییر و ثابت ماند. در آخرین 
هفته فروردین ماه، نرخ این بازار با افزایش ۰.۰۱ درصدی به ۲۳.۹۶ درصد رسید و یک هفته 

پس از آن در ســوم اردیبهشــت ماه با جهش ۰.۰۲ درصدی به محدوده ۲۳.۹۸ درصد وارد 
شــد. با این حال طی ســه هفته پس از آن با کاهش ۰.۰۱ )در پایان هر هفته( در مجموع 
۰.۰۳ کاهش یافت و در روز چهارشــنبه ۳۱ اردیبهشت ماه به ۲۳.۹۵ درصد رسیده بود که 
در پایان هفته اول خردادماه با افزایش ۰.۰۲ درصدی به ۲۳.۹۷ درصد رسید. نرخ بهره بین 
بانکی رشــد کرد اما طی هفته دوم و سوم خردادماه به ۲۳.۹۸ درصد رسید و طی دو هفته 
بعدی در این محدوده ثابت مانده و در پایان هفته چهارم خرداد ماه با کاهش ۰.۰۱ درصدی 
به ۲۳.۹۷ درصد رسید. با این حال در هفته نخست و دوم تیرماه سال جاری با افزایش ۰.۰۱ 
درصدی به کانال ۲۳.۹۸ درصد بازگشت و این در حالی بود که در هفته سوم تیرماه با کاهش 
قابل توجه نســبت به هفته های قبل خود به محدوده ۲۳.۶۴ درصد رسید. گفتنی است؛ در 
آذرماه سال ۱۴۰۳، نرخ بهره بین بانکی به کانال ۲۳.۹ درصد وارد شد و از آن زمان تا امروز 
در همیــن محدوده و نزدیک به ۲۴ درصد متغیر بوده اســت. البته این نرخ در دی و بهمن 
ماه سال گذشته به ۲۳.۹۸ درصد رسید اما هیچ زمانی از مرز آن عبور نکرد و وارد کانال ۲۴ 
درصد نشد. با این حال، طی چند ماه اخیر نرخ بهره بین بانکی در نزدیک ترین محدوده خود 
با کانال ۲۴ درصد تثبیت شده بود. طبق داده های موجود از نرخ بهره بین بانکی آخرین بار در 
تابستان سال گذشته )۱۴۰۳( بود که نرخ بهره بین بانکی در کانال ۲۳.۶ درصد تثبیت شده 
بود و در حال حاظر این نرخ مجددا به کانال ۲۳.۶ درصد بازگشته است. همچنین در پایان 
هفته جاری، حداقل نرخ توافق بازخرید نیز مانند ســال گذشته ۲۳ درصد، نرخ اعتبارگیری 
قاعده مند ۲۴ درصد و نرخ سپرده گذاری قاعده مند ۱۷ درصد به صورت ثابت اعلام شده است.

گفتنی است؛ در سال ۱۴۰۳ نرخ بهره بین بانکی در کانال ۲۳ درصد بود و آنچه که آمارهای 
بانک  مرکزی نشان می دهد، نرخ بهره بین بانکی در دو سال گذشته یعنی سال های ۱۴۰۲ و 
۱۴۰۳ در کانال ۲۳ درصد حفظ شده است، با این حال نرخ بهره بین بانکی در سال ۱۴۰۱ 
دامنه های ۲۰.۳ تا ۲۳.۱ درصد را شــاهد بود که بیشترین تغییر در نرخ بهره بین بانکی در 

سال های گذشته را نشان می دهد.

قیمت نفت در معاملات روز جمعه بازار جهانی، تحت تاثیر نگرانی معامله گران نسبت به اخبار اقتصادی منفی آمریکا و چین و نشانه های مازاد عرضه 
فزاینده، کاهش یافت و در پایین ترین حد سه هفته گذشته بسته شد.به گزارش ایسنا، قیمت آتی نفت برنت با ۷۴ سنت معادل ۱.۱ درصد کاهش، 
در ۶۸ دلار و ۴۴ ســنت در هر بشــکه بسته شد. قیمت آتی وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۸۷ سنت معادل ۱.۳ درصد کاهش، در ۶۵ دلار و 
۱۶ سنت در هر بشکه بسته شد.نفت برنت برای کل هفته حدود یک درصد و وست تگزاس اینترمدیت، حدود سه درصد کاهش یافت.اورسولا فون 
در لاین، رئیس کمیسیون اروپا، روز یکشنبه در اسکاتلند با دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، دیدار خواهد کرد. مقامات و دیپلمات های اتحادیه اروپا اعلام کردند که انتظار دارند آخر 
هفته، دو طرف به یک توافق تجاری دست یابند.با وجود اینکه به نظر می رسد سیاست گذاران بانک مرکزی اروپا، انتظارات بازار در مورد عدم کاهش بیشتر نرخ بهره را کمتر کرده اند، بر 
اساس مجموعه ای از داده ها در روز جمعه، اقتصاد منطقه یورو در برابر عدم قطعیت فراگیر ناشی از جنگ تجاری جهانی، تاب آور مانده است.در آمریکا، سفارش های جدید برای کالاهای 
سرمایه ای تولید شده در این کشور، در ژوئن به طور غیرمنتظره ای کاهش یافت، در حالی که فروش این محصولات رشد ملایمی داشت که نشان می دهد هزینه های تجاری برای تجهیزات 
در سه ماهه دوم به طور قابل توجهی کاهش یافته است.ترامپ گفت که جلسه خوبی با جروم پاول، رئیس فدرال رزرو، داشته و این تصور را دارد که رئیس بانک مرکزی آمریکا ممکن 

است آماده کاهش نرخ بهره باشد.

رئیس کمیسیون اروپا گفت: اتحادیه اروپا و چین برای کاهش محدودیت های صادرات عناصر خاکی کمیاب، توافق کردند.به گزارش ایسنا، اورسولا 
فون در لاین اظهار کرد: ما تلاش های چین در مورد صدور سریع مجوزها برای مواد اولیه حیاتی را تصدیق می کنیم و توافق کردیم که مکانیسم 
تامین صادرات ارتقا یافته داشته باشیم.وی افزود: اگر تنگناهایی صادراتی ایجاد شود، این مکانیسم پشتیبانی زنجیره تامین پیشرفته، می تواند به 
سرعت مشکلات را شناسایی و حل کند.وی خاطرنشان کرد: این کنترل های صادراتی فشار قابل توجهی بر برخی از شرکت های اروپایی وارد کرده 
است تا اعتماد به روابط تجاری خود را حفظ کنند، ما به عرضه قابل اعتماد و امن مواد اولیه حیاتی از چین نیاز داریم.فون در لاین تاکید کرد که 

کسری تجاری این بلوک با چین در دهه گذشته دو برابر شده است و خواستار تجارتی »متعادل« شد تا »متقابل« و »سودمند« باقی بماند. ما به تفصیل در مورد مسئله ظرفیت مازاد در اقتصاد 
چین بحث کردیم؛ در تمام بخش های حیاتی، مانند فولاد، پنل های خورشیدی، خودروهای برقی، باتری ها و سایر بخش ها، تولید یارانه ای با تقاضای داخلی چین مطابقت ندارد، بنابراین ظرفیت 
مازاد تولید شده آنها به بازارهای دیگر می رود.رئیس کمیسیون اروپا توضیح داد که هرچه بازارهای بیشتری، صادرات چین را محدود کنند، خطر انحراف تجارت به بازار واحد اتحادیه اروپا بیشتر 
می شود. چین بررسی این موضوع تحت اصطلاح »تحول درونی« را آغاز و ابراز تمایل کرده است که از مصرف بیشتر و تولید کمتر حمایت کند.خبرگزاری آناتولی گزارش کرد، وی بار دیگر بر 
رویکرد »روشن و استوار« و »نتیجه محور« اروپا برای دفاع از منافع خود تاکید کرد.فون در لاین گفت: ما با دقت استراتژی کاهش ریسک را اجرا و امنیت اقتصادی و رقابت پذیری خود را تقویت 

می کنیم. در عین حال، همچنان متعهد به گفت وگوی صریح، محترمانه و آشکار با چین هستیم.

توافق اتحادیه اروپا و چین در صادرات عناصر خاکی کمیابنفت به کف قیمت سه هفته ای سقوط کرد
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محققــان با تولید میوه مصنوعی درخت افرا و فرود آنها روی زمین می 
تواند به سرعت و به راحتی دمای خاک را از هوا رصد کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، درختانی مانند افرا میوه 
هایی به نام ســامارا دارند که از دانه متصل به بال کاغذی تشکیل شده 
اســت.محققان اکنون ساماراهای مصنوعی ابداع کرده اند که می توانند 
به سرعت و به راحتی دمای خاک را از هوا رصد کنند.محققان انستیتو 
فناوری ایتالیا)IIT( و انستیتو مواد جدید لیب در آلمان این ابزار را توسعه 
 Acer (نام دارد و با الهام از دانه افرای صحرایی Acer i-Seed داده انــد که
campestre( ســاخته شده است. ابزار مذکور به صورت ۳ بعدی از پلیمر 

PLA زیست تجزیه پذیر ساخته شــده و با ذرات ریز غیر سمی فلزاتی 

به لانتانیدها ترکیب شده اند. لانتانیدها خواصی شبیه فلز لانتان دارند.
هنگامیکه یک دســته Acer i-Seed از یک پهپــاد درحال پرواز بر فراز 
منطقه ای، فرو می افتد، شــکل زیستی آنها سبب می شود تا به جای 
فرود مســتقیم در هوا بچرخند. به این ترتیب تضمین می شود که آنها 
در سراســر زمین گسترده می شــوند.پس از فرود آنها روی زمین، یک 
پهپاد مجهز به سیســتم fLiDAR از آنها عکس مــی گیرد که احتمالا 
همان ابزاری اســت که آنها را به سمت زمین رها کرده است. هنگامیکه 
ذرات لانتانید در i_Seed ها در معرض نور مادون ســرخ منتشر شده از 
fLiDAR قرار می گیرند، با رنگ های فلورســنت پاسخ می دهند.رفتار 

دقیق فلورســنس مانند رنگ و شدت آنها به وسیله دمای خاکی که در 
آن قرار دارند، تعیین می شود. این بدان معنا است که پهپادهای در حال 
پرواز می توانند آنها را ردیابی کنند و جالب آنکه گجت ها بدون آسیب 

به محیط زیست در گذر زمان تجزیه می شوند.
اکنون محققان مشغول بررسی هســتند تا Acer i-Seed را طوری ارتقا 
دهنــد که داده های محیطی دیگر مانند رطوبت، دی اکســید کربن و 
سطح آلاینده ها را نیز منتقل کند.باربارا مازولای مولف ارشد پژوهش در 
این باره می گوید: تحقیق پیش رو نشان می دهد تقلید از استراتژی ها 
یا ساختارهای زنده و تکرار آنها در فناوری های رباتیک عناصری کلیدی 

برای دستیابی به نوآوری با تاثیر اندک روی محیط زیست است.

ابداع نوآوری در محیط زیست؛

تولید میوه مصنوعی 
درخت افرا برای رصد 

خاک از هوا

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

معرفی فراری روما تک ساخت به یادبود 30 سال فروش در چین
جدیدترین محصول ویژه و تک نمونه ی فراری، نسخه ای از  روما برای مشتری چینی است که با همکاری یک هنرمند مشهور چینی تولید شده. تیلورمِید 
)Tailor Made( بخشی از شرکت فراری برای طراحی خودروهای تک نمونه برای مشتریان خاص محسوب می شود. نام گذاری این دپارتمان از اصطلاحی 
مخصوص خیاطی گرفته شده است تا اجرای دقیق خواسته های خریدار را تاکید کند. در سال ۱۹۹۲، برای اولین بار یک فراری در چین ثبت سفارش 
شــد. ســی سال بعد از این رویداد، یک دستگاه روما طراحی شده توسط تیلورمِید، اهمیت بازار چین برای برند ایتالیایی را نشان می دهد. فرایند تولید، 
با همکاری خانم جیانگ کیونگیر )Jiang Qiong’er( طراح و هنرمند مشهور چینی به اتمام رسیده است. ادوات فیبرکربن در سپرها، دیفیوزرها و رکاب، 
مهم ترین تفاوت های نسخه ی تک ساخت با مدل استاندارد هستند. رنگ قرمز روی بدنه ی نقره ای، توجه به پرچم و فرهنگ چین را نشان می دهد. در 
کابین، رنگ اصلی برای داشبورد، صندلی ها و حتی سقف، سرخ آتشین است اما جزئیات نقره ای رنگ با دقت و بسیار کم حجم وجود دارند. روی کنسول 
و رکاب ها، عبارت نشان دهنده ی “۳۰ سالگی” به زبان چینی و ترکیب طلایی رنگ، دیده می شود. جیانگ کیونگیر برای خریدار این فراری، اقلامی ویژه 

طراحی کرده که شامل ساک دستی، جا سیگاری، ست چای خوری و فنجان های نفیس است.

تاریخ سازی یک بازیکن ۱۵ ساله در سری آ
میلان در هفته پانزدهم سری آ با میدان دادن به بازیکن ۱۵ ساله خود تاریخ سازی کرد.به گزارش ایسنا و به نقل ار ساکرنت، پنالتی نیمه اول تئو هرناندز، مدافع فرانسوی، میلان را شنبه شب در خانه فیورنتینا 
با نتیجه یک بر صفر به پیروزی رساند که این پیروزی، اولین پیروزی میلانی ها در ۵ بازی اخیرشان در لیگ بود. هرناندز در وقت های تلف شده نیمه اول پس از خطای  فابیانو پاریسی از روی نقطه پنالتی 
توانست برای تیمش گلزنی کند. اما میلان در نیمه دوم فرانچسکو کاماردا را به زمین بازی آورد تا این بازیکن با ۱۵ سال و ۸ ماه و ۱۶ روز سن جوان ترین بازیکن تاریخ سری آ ایتالیا شود. استفانو پیولی سرمربی 
۵۸ ساله میلان گفت: فرانچسکو پسر خوبی است. او خوب کار می کند و ما نیز به شادابی او نیاز داریم. او بسیار جوان اما بسیار بالغ است. همه ما برای او بسیار خوشحال بودیم. من جای پدربزرگ او هستم. 
سرمربی میلان در بخش بعدی صحبت هایش نیز گفت:  نیمه اول خوبی داشتیم و توانستیم در نیمه دوم به خوبی بازی را مدیریت کنیم و ۳ امتیاز را کسب کنیم.  من مطمئن هستم که وقتی نتیجه بگیریم، 
می توانیم سبک بازی همیشگی مان را نیز با اعتماد به نفس بیشتری نشان دهیم.میلان با ۲۶ امتیاز در رده سوم جدول قرار دارد و پنج امتیاز کمتر از اینترمیلان صدرنشین دارد. فیورنتینا نیز با ۲۰ امتیاز در 
رده ششم است. بازی بعدی میلان، سه شنبه در لیگ قهرمانان اروپا در خانه مقابل بوروسیا دورتموند است و پس از آن شنبه هفته آینده در سری آ میزبان فروزینونه خواهد بود.در دیگر بازی هم لاتزیو در 
ادامه روند نزولی خود این بار مقابل سالرنیتانای انتهای جدولی با نتیجه ۲ بر یک شکست خورد و به رتبه دهم سقوط کرد.اما ناپلی ها در اولین حضور ماتزاری به عنوان سرمربی دست به کار بزرگی زدند و موفق 

شدند در برگامو با نتیجه ۲ بر یک آتالانتا را شکست دهند. با این پیروزی ناپلی ها جایگاه چهارمی خود را تثبیت کردند

پیشنهاد

چهره روز

کتاب خدمتکار و پروفسور
رمان خدمتکار و پروفســور یک داستان زیبا و بسیار آرام 
در مورد یک پروفســور اســت که دچار یک حادثه شده 
و شــرایطی عجیبی پیدا کرده است. داستان از زبان یک 
زن خدمتکار جوان شــروع می شود که برای کار از طرف 
یک آژانس به خانه ای فرســتاده می شــود. خانه ای که 
در واقع یک کلبه در یک باغ اســت و قبلا نه خدمتکار از 
کار کردن در آن ســرباز زده اند و راوی همین زن جوان 
یعنی دهمین خدمتکار اســت. پروفســور حافظه ای ۸۰ 
دقیقــه ای پیدا می کند، یعنــی هر ۸۰ دقیقه همه چیز 
را فراموش می کند و قادر هم نیســت هیچ چیز جدیدی 
به یاد بیاورد پروفســور استاد دانشگاه و متخصص نظریه 
اعداد بود. در کنار پروفسور داستان یک خدمتکار باوفا نیز 
دیده می شــود. رمان خدمتکار و پروفسور روایت اتفاقات 
بین پروفســور و خدمتکار و فرزند اوست و در این میان 
به طریق زیبایی معادلات ریاضی برای مخاطب به تصویر 
کشیده شده اســت. خدمتکار و پرفسور کتابی بود بسیار 
روان و خوشمزه. شیفته شــخصیت پروفسور شده بودم 
از توضیحاتی که در کتاب درباره ریاضی می داد بســیار 
لذت بردم. کاملا با سخن نیویورک تایمز درباره این کتاب 
موافقــم: “اگــر همه ی ما ریاضیات را از چنین معلمی یاد می گرفتیم حالا خیلی آدم های باهوش تری بودیم.” من هم 
اگر چنین معلمی داشتم، بی شک رشته ی تحصیلی ام در دانشگاه ریاضی محض بود. در کتاب نام راوی داستان یعنی 
خدمتکار نیاورده شده بود و این کار یوکو اوگاوا مرا یاد کتاب های دافنه دوموریه انداخت. شخصیت خدمتکار هم جالب 
بود و وقتی کاملا غرق در کتاب می شدم، خودم را جای او تصور می کردم. یکی از شخصیت های دیگر داستان جذر یا 
رادیکال است. در اصل او پسر خدمتکار می باشد اما پروفسور این نام را به خاطر سر تخت و صافش که او را یاد علامت 
رادیکال می اندازد؛ روی او نهاده. پروفسور گرچه انسانی است که حافظه اش هشتاد دقیقه بیشتر یاری اش نمی کند اما 
بسیار مرد دانا و مهربانی است. هوش و استعداد او در ریاضی بی اندازه و خارق العاده است به طوری که می تواند رابطه 

ریاضی جالبی بین تاریخ تولد خدمتکار و شماره ی روی ساعت خودش بیابد.

دیوید لینچ
 )David Keith Lynch :دیوید کیــث لینچ )بــه انگلیســی
)زاده ۲۰ ژانویــه ۱۹۴۶ در ایالت مونتانا( کارگردان معاصر 

آمریکایی و برنده نخل طلا کن است.
اگرچه فیلم های لینچ موفقیت بزرگی در گیشــه کســب 
نکرده اند ولی همیشــه محبوب منتقدان و فیلم دوســتان 
بوده انــد. در ســال ۲۰۰۳ در یــک نظرســنجی کــه از 
منتقــدان فیلم در سراســر دنیا توســط روزنامه گاردین 
انجــام گرفت، دیوید لینچ به عنوان بزرگ ترین فیلم ســاز 
زنده دنیا برگزیده شــد.فیلم های وی پر است از نمادهای 
سورئالیســتی، ســکانس های رؤیاگونه و نظایر آن. وی در 
نقاشــی و مجسمه سازی و موســیقی نیز آثاری دارد. وی 
فیلم های هشــت و نیــم )فدریکو فلینی(، سانســت بلوار 
)بیلی وایلدر(، تعطیلات موســیو اولیو )ژاک تاتی(، پنجره 
عقبی )آلفرد هیچکاک(، این یک هدیه اســت )نورمن زد 
مک لئود(، آپارتمان )بیلی وایلدر(، جاده )فدریکو فلینی(، 
لولیتا )استنلی کوبریک(، جادوگر شهر از )ویکتور فلمینگ(، اشتروشک )ورنر هرستوگ( و سرگیجه )آلفرد 
هیچکاک( را محبوب ترین فیلم های زندگی خود نام برد. اوایل زندگی لینچ در خانواده ای از طبقه متوســط 
در میزولا، مونتانا زاده شــد. بیشتر دوران کودکی وی در مسافرت در ایالات متحده سپری شد تا زمانی که 
برای تحصیل نقاشی به آکادمی هنرهای زیبای پنسیلوانیا در فیلادلفیا رفت و در آن جا به ساختن فیلم های 
کوتاه روی آورد. وی سپس به لس آنجلس، کالیفرنیا رفت و در آن جا اولین فیلم بلند خود کله پاک کن، اثری 
ســوررئال در ژانر ترسناک را ساخت که به فیلمی کالت بدل گشت. تأثیرها لینچ می گوید که کارهای او از 
بســیاری جهات بیشتر به فیلمسازان اروپایی شبیه است تا آمریکایی؛ وی باور دارد که بیشتر فیلم هایی که 
»روح را به هیجان و رقص می آورند« متعلق به کارگردانان اروپایی بوده اند. وی فیلمســازانی مانند استنلی 
کوبریک، فدریکو فلینی، ورنر هرتســوک و ژاک تاتی را تحســین می کند. او همچنین اظهار کرده که فیلم 
سان ست بلوار بیلی وایلدر و لولیتای کوبریک از فیلم های مورد علاقه او هستند جوایز نخل طلا، جشنواره کن 
برای فیلم از ته دل وحشی )۱۹۹۰( شیر طلایی، جشنواره فیلم ونیز برای یک عمر فعالیت هنری )۲۰۰۶(
چهار بار نامزد کســب اسکار بهترین کارگردان شد که البته در هیچ کدام برنده نشد.  جایزه اسکار افتخاری 

)۲۰۱۹(

فرهنگ

مدرســه پاییزی هوش مصنوعی به صورت حضوری و مجازی در پژوهشــگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران 
»ایرانداک« برگزار می شــود.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پژوهشــگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران، 
مدرسه پاییزی هوش مصنوعی در ایرانداک هفته سوم و چهارم آذرماه ۱۴۰۲، برگزار می شود.به دانش پذیران 
این دوره گواهینامه پژوهشــگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران اعطا می شود. مدرسان این دوره اعضای هیات 
علمی پژوهشگاه و مخاطبان آن پژوهشگران، دانشجویان، و عموم علاقه مندان هستند.همچنین سرفصل های 
آموزشــی این دوره عبارتند از: تاریخچه هوش مصنوعی، مبانی یادگیری ماشــین، مبانی یادگیری عمیق، 
کاربردهای پردازش زبان طبیعی، پردازش های پایه در پردازش زبان طبیعی، حل مساله ای واقعی در پردازش 
زبان طبیعی، مبانی پردازش تصویر، شبکه های عصبی پیچشی و کاربرد آن در پردازش تصویر، تفکر طراحی، 
ایده هایی نوآورانه برای حل مســاله.آخرین مهلت ثبت نام در این دوره ۲۰ آذرماه ۱۴۰۲ است و دانش پذیران 

برای ثبت نام می توانند به نشانی irandoc.ac.ir/page/۵۰۹7 مراجعه کنند.

مدرسه پاییزی هوش مصنوعی در ایرانداک 
برگزار می شود
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والیبال ایران حریفانش را در رقابت های قهرمانی جهان ۲۰۲۵ شناخت.به گزارش ایسنا، مراسم قرعه کشی والیبال قهرمانی جهان ۲۰۲۵ برگزار شد و تیم های 
حاضر در این رقابت ها حریفان خود را شناختند. رقابت های والیبال قهرمانی جهان ۲۰۲۵ قرار است به میزبانی فیلیپین برگزار شود. بر این اساس تیم ملی 
والیبال ایران در این رقابت ها با تیم های فیلیپین، تونس و  مصر هم گروه شد. مسابقات والیبال قهرمانی جهان از ۱۲ تا ۲۸ سپتامبر سال آینده در فیلیپین 

برگزار می شود. این مسابقات برای اولین بار با فرمت تغییر یافته برگزار می شود و دو تیم برتر هر گروه به مرحله حذفی راه خواهند یافت.
در مسابقات جهانی آتی دو تیم برای اولین بار در این مسابقات حضور خواهند داشت؛ فیلیپین میزبان و کلمبیا.

هم گروهی والیبال ایران با فیلیپین، تونس و مصر در قهرمانی جهان فیلیپین

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱7۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
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تجربه ۴ جام جهانی، سلاح مخفی ژاپن برای جام جهانی ۲۰۲۶
اســطوره ۳۸ســاله سامورایی های آبی در آستانه شرکت در پنجمین جام جهانی اش قرار دارد. بازگشت او به تیم ملی فوتبال ژاپن پس از جام 
ملت های آسیا تحول چشمگیری در عملکرد این تیم ایجاد کرده است.به گزارش ایسنا، تجربه، کیفیتی است که بارها و بارها در بالاترین سطح به 
خصوص در جام جهانی تعیین کننده بوده است؛ مثل حضور لوکا مودریچ در جام جهانی ۲۰۲۲ در ۳۷سالگی یا رافا مارکز در جام جهانی ۲۰۱۸ 
روسیه در ۳۸سالگی. به همین دلیل توصیف اینکه چقدر مهم است که یک تیم بازیکنان باتجربه ای را داشته باشد که بتواند از آنها استفاده کند، 

دشوار است. یوتو ناگاتومو در ۳۸سالگی کاملا درک کرده است چه جایگاهی در تیم ملی کشورش، ژاپن، دار


